
 

 

MOTION OM INTERN FÖRDELNING AV STATSBIDRAG 

 

Förslag till beslut 

Förbundsstämman beslutar med ändring av förbundsstadgans 11.2 punkt 4 att 
fördelning av förbundsgemensamma bidrag ska beslutas av förbundsstämman i 
stället för av förbundsstyrelsen. Fördelningen ska avse såväl förbundsnivån som 
samtliga regioner.  
 
Det innebär som konsekvensändringar att: 
 

• Förbundsstadgans 11.2 punkt fortsättningsvis kommer att lyda: ”ansöka om 
statsbidrag och andra aktuella bidrag, föreslå förbundsstämman fördelning av 
dessa medel samt tillse att Medborgarskolan följer villkoren för bidragen”. 

• ”Fördelning av bidrag” läggs till som punkt mellan punkterna N och O i 
uppräkningen av ärenden till förbundsstämma i förbundsstadgans 8.7. 

 

Bakgrund 

Av förbundsstadgans 2.4 framgår att ”Verksamheten i Medborgarskolan bedrivs 
regionalt genom Regionerna med största möjliga självständighet, som medger 
regional förankring och anpassning.”  
 
Medborgarskolan har under en tid utsatts för stor press både externt och internt. 
Efter en intensiv debatt om felaktig användning av statsbidrag till studieförbunden 
har statens efterfrågan på kontroll ökat.  

Staten beslutade 2023 om en successiv minskning av anslag till studieförbunden från 
2024 och framåt. Sammanfattning av nedskärningarna: 

• 2024: Statsbidraget till studieförbunden minskar med 250 miljoner kronor. 
• 2025: Ytterligare en nedskärning med 100 miljoner kronor. 
• 2026: Ytterligare en nedskärning med 150 miljoner kronor. 

Totalt innebär detta en minskning på 500 miljoner kronor över tre år, vilket 
motsvarar en tredjedel av studieförbundens årliga statsbidrag. 

Detta sätter studieförbunden under stort förändringstryck. Samtidigt har 
Medborgarskolans interna processer hämmats av lågt förtroende mellan 
förbundsnivå och regional nivå. Med anledning av detta har två utredningar tillsatts 
– en med fokus på arbetsmiljö, en med fokus på organisation. Förbundsstyrelsen har 
med anledning av utredningarnas redovisning tillsatt en särskild arbetsgrupp för 
organisationsfrågor där deltagare från såväl förbundsstyrelse, förbundskansli, 
regionordförandegrupp och regionchefsgrupp ingår. Arbetsgruppen har ett 
omfattande uppdrag och en tidsplan som sträcker sig till årsskiftet 2025/2026. 
Arbetsgruppen kan komma att föreslå förtydliganden i styrdokument.  
 



 

 

Fördelningen av statsbidraget behöver dock snarast bli en förbundsgemensam fråga 
för att stärka sammanhållningen i förbundet och undvika suboptimering av 
gemensamma verksamheter.  
 
Inför 2025 skulle alltså statsbidraget minskas med 8 %. För regionernas 
budgetplanering meddelades att regionernas andelar av statsbidraget skulle vara 
densamma som under föregående år. Det visade sig dock inte vara fallet. 
Förbundsstyrelsen undantog förbundsnivån från minskningen och ökade i stället 
neddragningen på regionerna i motsvarande mån. Förbundsnivåns andel av 
statsbidraget ökade därmed från 22 % till 24 %. För kommande år (2026) är en 
ytterligare minskning av statsbidraget med 150 mkr beslutad. Hur förbundsnivån 
avser förhålla sig till detta är ännu inte kommunicerat.  
 
Inför den kommande internfördelningen av statsbidrag har ett förslag till 
fördelningsmodell skickats ut på remiss. Förslaget innehöll inte konkreta siffror, men 
däremot en omfattande process med möten mellan förbunds- och regionstyrelser, 
totalt 4 årliga möten per regionstyrelse och 12 för förbundsstyrelsen. Som svar på 
remissen avgav regionerna ett gemensamt förslag på fördelningsmodell där 
förbundsnivåns andel fixeras till den andel man har under innevarande år, alltså 
inklusive den ökade andel som blev följden av att årets minskade statsbidrag helt 
drabbade regionerna.  
 
Förbundsstyrelsen har bordlagt beslutet om fördelning av statsbidrag. Det är alltså 
ännu oklart vad regionerna ska budgetera med och om förbundsstyrelsen avser 
kvarstå vid förbundsnivåns andel av statsbidraget eller förändra den. Vi menar att det 
skadar förbundets sammanhållning om en organisatorisk nivå kan definiera sitt eget 
budgetutrymme och överlåta neddragningar åt andra delar av organisationen. Vi 
bedömer också att det kan leda till suboptimeringar av gemensam verksamhet om 
budgetförutsättningarna blir helt olika beroende på organisatorisk nivå. 
 
Vi föreslår därför att statsbidraget ska fördelas av förbundsstämman där såväl 
förbundsstyrelse som regioner och medlemsorganisationer är företrädda. 
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